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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV

StichtingtotInstandhoudingvanMolensindeAlblasserwaardendeVijfheerenlanden
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV

StichtingtotInstandhoudingvanMolensindeAlblasserwaardendeVijfheerenlanden
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV

StichtingtotInstandhoudingvanMolensindeAlblasserwaardendeVijfheerenlanden
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV

StichtingtotInstandhoudingvanMolensindeAlblasserwaardendeVijfheerenlanden
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV

StichtingtotInstandhoudingvanMolensindeAlblasserwaardendeVijfheerenlanden
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SIMAV INFORMEERT
Van de bestuurstafel…

Inmiddels zijn we alweer midden in de zomer beland. Veel van ons zijn in de 
gelukkige omstandigheden dat ze deze tijd gebruiken voor een paar weken rust en 
vakantie. Ook de vele vrijwilligers van de SIMAV zijn wel toe aan 'even wat anders' of 
in ieder geval even wat minder intensief. Steeds weer ben ik onder de indruk van de 
tijd en energie die vrijwillig in onze stichting wordt gestoken. En dan is het ook zeer 
verdiend dat juist ook de vrijwilligers even rustig aan kunnen doen. Ook de 
afgelopen maanden is er weer veel werk verzet. Een paar dingen wil ik graag voor 
het voetlicht brengen. Veel van onze molens hebben op 13 mei, op Nationale 
Molendag meegedraaid en er zijn diverse bezoekers geweest. Onze molen(aar)s 
hebben zich goed laten zien. Op 20 mei is de bezoekmolen, de Achtkante Molen in 
Streefkerk, na heel veel werk, door burgemeester Segers, wethouder Quik en onze 
Lucia geopend. Echt wel een mijlpaal voor SIMAV. We hopen dat dit een herstart kan 
worden voor de grotere plannen en ideeën die er langer zijn rondom het 
molencomplex Streefkerk.

Op 28 juni hebben we als bestuur en Raad van Toezicht ons College van Beschermers 
in Molen De Liefde in Streefkerk mogen ontvangen. Een unieke ontmoeting met 
gemeente- en waterschapsbestuurders. We hebben deze bestuurders kunnen 
meenemen in onze ontstaansgeschiedenis, namelijk een gezamenlijke actie van 
gemeentebesturen om het molenbestand in de Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
in stand te houden. Ook gesproken over onze diverse molens, het functioneren van 
SIMAV als organisatie en de invulling van het nog steeds actuele doel van onze 
stichting: instandhouding van onze molens. Het voornemen is om een dergelijke 
bijeenkomst jaarlijks te organiseren om onze verbinding met dit College blijvend te 
versterken.

Samen met Maks van Middelkoop en Michel Pantekoek hebben we onze tour langs 
alle molens nagenoeg afgerond. Op twee molens na hebben we binnen een jaar tijd 
alle molens bezocht en heel veel van de molenaars en partners gesproken. Voor ons 
als nieuwe bestuursleden is dit hele goede manier geweest om met iedereen kennis 
te maken. Wat een prachtige verhalen en vaak ook bijzondere historie is er te 
vertellen over onze molens. Langs deze weg ook onze dank voor de gastvrije 
ontvangst, de prachtige verhalen en de tijd die jullie voor ons maakten. Ook hebben 
we veel gehoord van zaken die gelukkig goed gaan, soms minder goed en soms 
gewoon niet goed. Ook dank daarvoor. Het heeft ons veel geleerd. Via de geëigende 
wegen als de molenaarscommissie of de technische commissie komen we, waar 
nodig, ook hierop terug.

Tot slot wil ik een oproep doen. Als SIMAV zijn we een club die echt afhankelijk is 
van de inzet van vrijwilligers. Vaak lukt het wel om vervanging te vinden als iemand 
er, vaak na vele jaren, mee stopt. Helaas lukt dat nog steeds niet bij de PR 
commissie. Afgelopen jaar zijn twee molenaars gestopt als lid van deze commissie. 
Door Arjan Kraijo is veel werk verzet, waarvoor heel veel dank. Gelukkig had hij 
daar tijd voor, maar hij start binnenkort met een nieuwe betaalde baan en zal dus 
ook zijn PR-inzet wat gaan verlagen. Dat betekent dat deze commissie inmiddels 
zwaar onderbemand of - bevrouwd is. Voor het in stand houden van onze molens is 
een goede communicatie en PR van enorm belang!! Het zou prachtig zijn als we een 
beroep zouden kunnen doen op een molenaar, maar een ieder is welkom om hierbij 
aan te haken.

Jan Nederveen, voorzitter

MOLENAARS AAN HET WOORD

Molenaar Adri
Lekker zonnetje, wind in de wieken, 
pratend met toeristen die de finesses 
willen weten van het Kinderdijkse 
molengebied en de molens.
Dit is een van de plekken waar Arie van 
der Ent het naar zijn zin heeft. Vandaag 
is zijn taak hier bij de bezoekersmolen 
aan de Nederwaard. Op andere dagen is 
zijn werkterrein bij de Blokkerse 
wipmolen of bij de vierde molen van de 
Overwaard. En in zijn eigen tijd is hij 
natuurlijk het liefst thuis waar altijd wel 
wat te klussen is of bij zijn eigen 
middelmolen in Molenaarsgraaf. “Dat is 
mijn paradijsje!”

“Vroeger had ik een hekel aan slecht weer, 
nu vind ik het heerlijk!” 

Oorspronkelijk komt Adrie van de overkant, want hij werd geboren in Krimpen aan 
de IJssel. Een half jaar later vertrok het gezin, waarvan Adrie de derde nakomeling 
is, in de rij van drie broers en twee zussen, naar Lobith maar niet voor lang. Weer 
werd alles ingepakt om uiteindelijk in Alblasserdam in de wijk Kinderdijk de rust te 
vinden. Adries vader ging aan de slag als ijzerwerker bij Verolme en zijn moeder had 
haar handen vol aan het groeiende gezin. Adrie deed het zo goed op de basisschool 
dat de HBS een logisch vervolg leek. “Maar dan moet je natuurlijk wel je best 
doen en ik had daar eigenlijk geen zin in,” bekent Adrie. Dat viel zijn vader ook 
op en die had geen zin om de studie te betalen voor zijn onwillige koter, dus werd 
beslist:”Je gaat maar werken”.

“Ik kwam terecht bij een staalconstructiebedrijf in Alblasserdam, maar dat ging 
failliet. Na een paar jaar bij een klein ingenieursbureau te hebben gewerkt, 
maakte ik de overstap naar Iv- Consult b.v., ook een ingenieursbedrijf in 
Papendrecht. Toen ik daar begon was ik de zeventigste werknemer en nu werken er 
1100 wereldwijd. Ik werkte daar als tekenaar en heb het er tot mijn pensioen heel 
goed naar mijn zin gehad. We werkten aan grote projecten, zoals het Ajaxstadion, 
het Wemblystadion, de Erasmusbrug en ook het Panama kanaal. Ik ben daar nooit 
geweest, maar ik ben er wel trots op dat ik mijn steentje eraan bijgedragen heb.”

Op de oude foto staat Adri, de kleinste, met zijn broer en zus.

Als tegenhanger voor al die uren achter de tekentafel en later de computer, wilde 
Adrie in zijn vrije tijd graag buiten zijn. Hij kocht een speedboot, waarvoor hij wel 
eerst zijn vaarbewijs moest halen, en was vaak met zijn vrouw en drie dochters op 
het water te vinden. 

Wonende in Oost-Kinderdijk, lag het boezemgebied en daarmee de molens ook 
binnen handbereik. Met molens had Adrie als kind al iets. Hij spaarde 
molenplaatjes en kwam bij molenaar Jan Hoek over de vloer. Zij vaders boot lag 
daar afgemeerd. Zo’n 25 jaar geleden begon hij bij molenaar Jaap de Vries met 
malen en al lerende breidde hij zijn ervaring en werkterrein uit. “Het doel was het 
halen van mijn molenaarsdiploma,, maar dat vroeg wel een grote tijdsinvestering, 
want je moet bijna wekelijks aan de slag.”

“Het doel was het halen van mijn 
molenaarsdiploma, maar dat vroeg wel een 

grote tijdsinvestering” 
Hij behaalde het begeerde document en maalde op verschillende molens, met in 
zijn hart een verlangen om eens zelf op zo’n molen te gaan wonen. Die kans deed 
zich voor toen de middenmolen in Molenaarsgraaf vrijkwam. Er gaan wonen zat er 
niet in, want “we hebben een prachtig huis in Oost-Kinderdijk”. Adrie is graag in en 
om zijn molen en zijn vrouw is er ook regelmatig tijdens weekenden te vinden. Een 
molen om te bewonen in het SWEK-gebied stond wel lange tijd op Adrie’s 
wensenlijst, maar toen die kans zich voordeed, vond Adries vrouw de bereikbaarheid 
van de betreffende molen bij calamiteiten niet optimaal. “Een deel van de molens 
ligt niet dicht bij de begaanbare weg en die wel gunstig liggen, werden mij niet 
aangeboden. Dus ik houd het maar bij mijn paradijsje in Molenaarsgraaf.”

Toch maar weer steeds diezelfde vraag: wat is er nou zo leuk aan molens? Antwoord: 

“Werken met de elementen. Vroeger had ik een hekel 
aan slecht weer, nu vind ik het heerlijk! Vertellen 
over de molens is ook leuk. Hier ben je meer 
begeleider, maar bij de Blokkerse wipmolen doen we 
zelf de rondleidingen. Dat blijft leuk.”

Sinds Adrie gepensioneerd is, verdeelt hij zijn tijd tussen de molens en zijn gezin, 
waarvan de dochters en hun kinderen, dus zijn kleinkinderen, een belangrijke plaats 
innemen.

Zitten er bij zijn nageslacht ook molenfans?

”Een van mijn dochters is ook begonnen met haar 
molenaarsdiploma, maar door haar drukke baan en 
opleiding staat dat nu op een laag pitje. Hopelijk pakt 
ze het weer een keer op!”

We babbelen nog wat verder over het genot van kleinkinderen, totdat er plotseling 
werk aan de winkel is. De brug moet tijdelijk dicht, want er moet een tractor langs 
de molen passeren en dan moeten er geen toeristen in de weg lopen! De plicht 
roept!

Molenaar Adri

DE ACHTKANTE MOLEN 
Waarom zou je ‘De Achtkante molen’ in 
Streefkerk bezocht en gezien moeten 
hebben? Molenaar Marcel vertelt;

Allereerst om te beleven hoe deze molen 
in vol ornaat het water nog uit de polder 
kan malen. Het stromende water vanuit 
het scheprad, het gekraak, gebonk van 
de vele houten onderdelen en het 
schudden in de kap van de molen is een 
ware beleving. Dat onze voorouders dit 
eeuwen geleden hebben uitgevonden en 
gebouwd met de destijds beperkte 
middelen, is ongekend bijzonder.

In de molen hebben we ‘de tijd van toen’ teruggebracht, zodat bezoekers kunnen 
zien, hoe men toen leefde en het schamele loon van de molenaar probeerden aan te 
vullen. Ook het molenerf krijgt alle aandacht. De oude schuur met het ‘gemak’ 
(buiten toilet) en varkenskot, en ook de moestuin en boenstoep mogen hierbij niet 
ontbreken en zullen binnen afzienbare tijd gerealiseerd worden.

Daarnaast staat deze molen samen met de vier andere molens in een gebied met 
een bijzondere waterhuishouding, wat een bezoek nóg interessanter maakt.
De molenaars willen niets liever dan de bezoekers vertellen van dit bijzondere 
monument, op een bijzonder erf en in een bijzonder gebied.
Breng dus gerust eens een bezoek aan het molencomplex Streefkerk, want beleven 
is beter dan beschrijven.

Tot snel,
Molenaar Marcel Korevaar

BEZOEK DEZE MOLEN
Familie- of  teamuitje? Reserveer je 
rondleiding door de Achtkante molen: 

Vanuit de technische 
commissie
Regulier onderhoud - algemeen
Voor het regulier onderhoud maakt SIMAV 
gebruik van de regeling “Subsidie 
Instandhouding Monumenten” ook
wel SIM genoemd. Deze subsidie is geldig 
voor een periode van zes jaar. De huidige 
periode loopt eind 2024 af.
De TC is dan ook druk bezig om te 
bepalen waar de resterende 
onderhoudsgelden aan uitgegeven gaan 
worden.

Dat zijn soms lastige keuzes want de middelen zijn beperkt en de molens vragen 
veel onderhoud. Sommige te vervangen onderdelen zijn dermate kostbaar dat je 
moet gaan afwegen of groot onderhoud of restauratie niet beter is. Zo’n vraagstuk 
speelt momenteel bij de Wingerdse molen waarbij de vijzel vervangen moet 
worden. Het gaat dan niet alleen om de vijzel zelf, ook allerlei werkzaamheden er 
omheen omdat de vijzel er niet zomaar uitgetild kan worden. Ook zijn er diverse 
roeden (constructief onderdeel van de wieken) die bij sommige molens vervangen 
moeten gaan worden.
Verder is de TC ook begonnen met het voorbereiden van de nieuwe aanvraag voor de 
periode 2025 – 2030. Deze aanvraag moet ingediend worden bij de Rijksdienst voor 
het Cultureel Erfgoed (RCE). Bij het indienen van zo’n aanvraag hoort normaal 
gesproken een onderhoudsplan per molen. Omdat de SIMAV de POM-status heeft is 
dat geen indieningsvereiste meer. Uiteraard moeten deze plannen er wel zijn en dat 
is dan ook de reden dat de TC deze plannen zelf gaat opstellen.
Sommige molens zijn inmiddels al opgenomen in goed overleg met de molenaar. 
Hierbij kijken we naar de komende twaalf jaar. Voor de komende zes jaar kijkt de 
TC heel gedetailleerd en meer globaal voor de daarop volgende SIM-periode. Uit de 
inventarisatie kan blijken dat de molen toe is aan groot onderhoud of restauratie.
Deze nieuwe manier van werken heeft een paar voordelen. De TC is hiermee beter 
op de hoogte van de staat van de molens. Ook kunnen we groot onderhoud en 
restauraties beter gaan inplannen. Omdat dergelijke plannen tot
nu toe door een extern bureau werden opgesteld, worden er kosten bespaard die we 
kunnen besteden aan onderhoud. Een extern bureau blijft wel nodig voor het 
opstellen van plannen bij groot onderhoud of restauratie. 
De voormalige waterschapsmolens en de Souburghse molen hadden een andere SIM-
looptijd, namelijk van 2021 tot en met 2026. Zo’n afwijkende looptijd is om allerlei 
redenen niet handig. De SIMAV heeft een verzoek ingediend (voorbereid door onze 
voormalige penningmeester Henk van Dieren) om de looptijd aan te passen
zodat de looptijd voor alle molens gelijk gaat lopen. Aanleiding hiervoor was ook dat 
de SIM-gelden voor de roedenloods met een afwijkende looptijd toegevoegd waren 
aan de beschikking voor de 28 molens. De RCE heeft op het verzoek positief 
beschikt.

Regulier onderhoud - Westermolen 
Normaal is de zwarte Westermolen 
ingetogen qua kleur. Maar niet in de 
maand juli, want toen was de molen 
goed ingepakt om zo het ongedierte 
(bonte knaagkever) te bestrijden. Door 
het gestreepte zeil viel de molen op. 
Het zeil was nodig om de molen goed 
gasdicht te maken. Door het 
ingebrachte gas gaat het ongedierte 
dood. Deze methode is kostbaar maar 
wel zeer effectief. Plaatselijke 
behandeling zou ook kunnen, maar 
omdat het ongedierte door heel de 
molen verspreid was, is dat 
onbegonnen werk. De toegepaste 
methode heeft dus als grote voordeel 
dat je voor heel veel jaren geen last 
meer hebt van ongedierte.

Regulier onderhoud – Oudendijkse molen
Wannneer een molen is voorzien van een 
scheprad aan de buitenzijde dan ligt 
daarnaast een zogenaamde 
sprenkelstraat. Het woord zegt het al, 
het sprenkelen van water dat van het 
scheprad komt. 

Dat is bij een flink malende molen vaak een forse hoeveelheid water dat via de 
sprenkelstraat naar de boezem stroomt.  Bij de Oudendijkse molen zijn de beide 
sprenkelstraten vernieuwd. Dit was mogelijk door een gift wat het onderhoud van de 
molen ten goede komt.

Groot onderhoud 
Het groot onderhoud bij de Kerkmolen is in volle gang. Het herstellen van het 
metsel- en voegwerk is ver gevorderd. Na de zomervakantie gaan molenmaker Van 
der Wal en rietdekker Den Hartog Riet aan de slag met de kap. De molenmaker gaat 
aan de slag met houtwerk zoals stormschild, spruitenkisten en vorstplanken. Verder 
is er een stijl van een deur gedeeltelijk hersteld. Het bovenste deel zat zo vast dat 
er voor gekozen is om alleen alleen de onderste helft te doen.

Restauraties
De restauratie van de Oostmolen verloopt voorspoedig. Het oorspronkelijk 
gietijzeren scheprad wordt zoveel mogelijk gehandhaafd waarbij nieuwe bouten 
nodig zijn. Nadat de watergangen droog waren, gezet bleek het op te knappen 
metselwerk mee te vallen. De vloer van de voorwaterloop was juist weer slecht. Zo 
wordt een meevaller benut voor een tegenvaller. De slechte vloerplanken zijn 
vervangen. Ook de staat van het waaispant (‘achtergevel’ bovenhuis) viel tegen 
zodat deze vernieuwd is. 

De subsidies voor de restauratie van zowel de Achterlandse molen te Groot-Ammers 
als de Achtkante molen te Streefkerk zijn toegekend door de Provincie Zuid-Holland. 
De TC is begonnen met voorbereiden van de restauraties.

 

De Achtkante molen is inmiddels 
geopend en er is een aanvraag om 
omgevingsvergunning ingediend bij de 
gemeente voor een nieuwe schuur. Of, 
beter gezegd, het herbouwen van de 
schuur. Er zijn best veel foto’s van de 
molen inclusief de prachtige schuur. 
Deze wil de TC graag terug zien.

Dijkversterkingen
Waterschap Rivierenland is in de 
Alblasserwaard en Vijfheerenlanden 
bezig met Gebiedsprogramma A5H. Het 
huidige watersysteem wordt hierdoor 
gewijzigd. Meer informatie kunt u vinden 
op de 
site: www.waterschaprivierenland.nl. 
Hoewel het boezempeil van het 
Achterwaterschap (rode lijn op plaatje) 
vijftien centimeter gaat zakken zijn er 
toch dijkversterkingen nodig. 

Omdat onze poldermolens op de boezemkades staan, kan dit gevolgen hebben voor 
het erf en/of de omgeving van de molen. Zo heeft het waterschap uitvoerig 
overlegd met de TC voor het aanpassen van de kades bij de Kortlandse molen (1) en 
de Broekmolen (2). In de toekomst zullen er ongetwijfeld nog meer molens volgen. 
De TC komt hierbij op voor het belang van de molen, het molenerf en de 
bemalingsfunctie. 

Tot slot; wij willen ons team graag uitbreiden. Laat ons weten als je interesse hebt 
via: bestuur@simav.nl

AGENDA
Bekijk meer nieuws en agendapunten op 
onze website

9 september: Open Monumentendag
Tevens heropening na restauratie 
Hofwegense molen, Bleskensgraaf

7 oktober: SIMAV molendag

Onze voorzitter aan het 
woord
Toen Jan Nederveen voorzitter werd, 
stelde hij zich in de nieuwsbrief kort 
voor aan de lezers. Inmiddels is hij ruim 
een jaar bezig, dus lijkt het een goed 
moment voor een gesprek, om toch wat 
meer over hem te weten te komen. Net 
voor de vakantie spreken we elkaar in 
molen De Liefde in Streefkerk.

Jan werd geboren in Hardinxveld-Giessendam, als derde in de rij met drie zussen en 
vier broers. Zijn moeder runde als huisvrouw het groeiende gezin, terwijl zijn vader 
bij een bouwbedrijf werkte. Als politiek geïnteresseerde diende Jansvader daarbij 
de gemeentelijke belangen 28 jaar lang, waarvan 6 jaar als GPV-wethouder. 
Intussen verruilde Jan de basisschool voor de scholengemeenschap in Rotterdam 
waar hij de MAVO en vervolgens de MTS volgde met als richting mechanische 
techniek en als doel instrumentmaker. 
Daarna riep de dienstplicht en in die periode, tijdens een vakantie in Luxemburg, 
leerde Jan zijn huidige vrouw kennen, die uit Zeeland kwam. Na 14 maanden dienst 
kwam het gewone leven weer in het zicht en met een relatie was geld verdienen en 
trouwen een belangrijk gegeven. Jan kon in Terneuzen aan de slag, eerst als 
monteur in de elektrische meet- en regeltechniek, met in het vooruitzicht 
doorgroeimogelijkheden. De buitendienst beviel hem wel, maar toen hij vervolgens 
binnen ging werken had hij daar minder plezier in. Jan: ”Steeds ging er een toeter, 
bij de start van het werk, voor de koffiepauze, tijdens de lunch en aan het einde 
van de werkdag. Ik werd er ongedurig van en kon er niet goed tegen!”

Terug naar 
geboorteplaats
Jan vond meer rust bij een technische 
handelsonderneming, maar die ging na 
een jaar failliet. “Dat was wel een 
probleem, want we waren inmiddels 
getrouwd en verwachtten ons eerste 
kind. 

Gelukkig had ik na drie weken een nieuwe baan, bij het toenmalige GAK (inmiddels 
het UWV, het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen), als chef algemene 
zaken. Ik heb er goede herinneringen aan! Na verloop van tijd kwam de vraag of ik 
deels in Goes aan de slag wilde. Dat betekende wel dat ik met de boot op en neer 
moest en over een stuk van 40 kilometer een uur reistijd kwijt was. Doordat ik ook 
weer was gaan studeren, 2 jaar HBO economie en management, was dat een hele 
intensieve tijd, maar ik heb er in mijn latere loopbaan wel veel aan gehad.” Het 
gezin verhuisde intussen enkele keren. Jan: ”Het GAK werd UWV wat een grote 
reorganisatie betekende, want daar waar eerst uitkeringen per branche geregeld 
werden, moest alles nu in het UWV opgaan. Ik werd gevraagd om als kwartiermaker 
het vastgoed te comprimeren, dus van veel gebouwen naar weinig, te beginnen met 
Amsterdam. Dit was echt een veelomvattende baan. Het was net een 3D-puzzel met 
mensen, gebouwen en organisatie en dat binnen een bepaalde tijd. Dat betekende 
natuurlijk ook veel reistijd! 
Daarna was de regio Utrecht aan de beurt waar men van 30 gebouwen naar 2 
gebouwen moest. 
Dat betekende ook boventallige mensen, een pijnlijk proces, waar ik vervolgens zelf 
mee te maken kreeg, want ook ik werd door al dat comprimeren boventallig! Je kan 
er weinig aan doen, maar het voelde heel moeilijk!”

Inmiddels schrijven we 2007 en in september van dat jaar kon Jan bij TNO ( 
Nederlandse organisatie voor toegepast-natuurwetenschappelijk onderzoek) als 
facilitair manager aan de slag. Het gezin verhuisde met inmiddels drie kinderen, 
naar de geboorteplaats van Jan. “Eerder zaten we tussen de familie van beide 
kanten in, maar vanaf toen, moesten we wel verder rijden voor de Zeeuwse 
familieleden.” Evenals zijn vader is Jan politiek geïnteresseerd en hij stapte in diens 
voetsporen door na jaren gemeenteraadswerkzaamheden in 2018 als wethouder voor 
de ChristenUnie (de opvolger van de GPV) zijn raadswerk uit te breiden. “In de 
periode 2018-2022 ben ik parttime bij TNO gaan werken als projectleider (voor 30 
procent). Met de resterende 70 procent vervulde ik mijn wethouderschap. Vanaf 
2022 groeide dit naar bijna fulltime. Toen heb ik TNO vaarwel gezegd en had ik ook 
meer tijd voor andere werkzaamheden.”
Zo kon het gebeuren dat Jan Nederveen vorig jaar gevraagd werd voor de 
molenstichting voorzitter te worden. “Ik zat toen al in het algemeen bestuur, dus 
had ik al het nodige van de plannen voor een vernieuwde bestuursstructuur 
meegekregen.

Bij simav….
Ik vind het een uitdaging om mee te 
denken hoe het besturen oude stijl op 
een goede manier veranderd kan worden 
richting nieuwe stijl met daarbij 
natuurlijk de grote vraag: hoe gaat de 
toekomst van SIMAV eruitzien? Veel werk 
wordt verzet door veel vrijwilligers, die 
ook al een tijdje meelopen. Hoe kunnen 
we de jongere generatie erbij 
betrekken? Ze willen wel, maar anders 
dan hun voorgangers kiezen ze voor 
korte en te overziene trajecten. Kunnen 
wij daarop aansluiten? Daar ligt de 
uitdaging.”

Desgevraagd wordt ook de link met molens uitgelegd. “Ik ben een techneut, dus 
oude techniek spreekt me aan. Het is indrukwekkend hoe die techniek vroeger 
toegepast werd in molens. Zelfs de hobby, tochten op de racefiets, wordt aangepast 
aan Jans functie, want daar waar eerder de tochten “zomaar” door de polder 
gingen, voert de route van de voorzitter nu geregeld en doelbewust langs de SIMAV-
molens. 
Veel meer vrije tijd voor hobby’s schiet er niet op over, maar nog een 
vrijetijdsinvulling wordt enthousiast genoemd. Al acht keer is Jan, met een groepje 
andere vrijwilligers naar Albanië afgereisd om daar in het voorjaar een week te gaan 
klussen. “Daarbij gaat het vooral om praktische hulp bij de eerste levensbehoefte 
zoals onderdak. Dat gaat van het renoveren van huizen of het bouwen van 
toiletgebouwen, tot het opknappen van keukens en het renoveren van een kerk. Het 
is vooral keihard werken, maar dat gaan in goede teamsfeer en de mensen zijn ons 
zo dankbaar!” Nu start echter de zomervakantie en dan gaat de tocht, evenals in 
voorgaande jaren naar Bretagne. Zo te horen is Jan een bezig mens, dus deze 
vakantie met zijn eega is hem van harte gegund!

molenstichting

SIMAV

StichtingtotInstandhoudingvanMolensindeAlblasserwaardendeVijfheerenlanden
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